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lidem v Jihlavě Rouškomat

V
edení okresního
sdružení hasičů v
Jihlavě zajistilo
pro své občany
od poloviny

dubna rouškomat, který
umístili u vstupu do ob-
chodního centra Tesco na
Brněnské ulici. Rouškomat je
přestavěný prodejní automat

na cukrovinky, který bez-
platně zprostředkovala br-
něnská firma Foodex s.r.o.
Každý si v němmůže zakou-
pit nejenom originální lát-
kové roušky, ale k tomu si
takémůže pořídit dezin-
fekční gel nebo gumové ru-
kavice. V rouškomatu lze
platit pouze kartou, je to
bezpečné z hlediska hygieny,
a zároveň lehce dohledatelné
pro platby. „Doměstami
přišlo vhodné toto zařízení
umístit, protože lidé zde
přemýšlí jinak než na vesnici,
kdemá například každý dru-
hý šicí stroj amůže si roušku
ušít.“, říká Andrea Dopitová,

starostka okresního sdruže-
ní.
Občané rouškomat ve

městě ocenili, je stále vypro-
daný, zboží se doplňuje více
než dvakrát týdně. „Roušky
šijeme společně s dobrovol-
nými hasičkami, část jich
dodámajitel Rouškomatu.
Sami bychom ho nezvládli
doplňovat, máme řadu part-
nerů, kteří nám s šitím a do-
plňováním pomáhají, jedním
z nich je třeba i společnost
Ardewo. Významným part-
nerem je pro nás i ČEZ a.s., v
rámci jejíž nadace nám bylo
schváleno 35 tisíc korun. Z
této dotace jsme zakoupili tři
šicí stroje, můžeme tak rouš-
ky neustále šít a doplňovat“,
dodává starostka.

ABY SE LIDÉMOHLI
DOBŘE CHRÁNIT
Rouškomat bude v provozu s
velkou pravděpodobností do
konce května. Je pravděpo-
dobné, že se lidé budou chtít
preventivně chránit i po
skončení nouzového stavu a
nosit roušky i v době, když to
nebude povinné, například
do obchodních center nebo

doměstské dopravy.
Se společností Progress

Rescue s.r.o., dobrovolní
hasiči řešili, kam utržené pe-
níze z rouškomatu věnují.
Jsou to záchranáři a v této
oblasti se pohybují, mají tu-
díž povědomí o tom, kde fi-
nanční prostředky scházejí a
jsou nejvíce potřeba. o.
Irena Špačková, tisková
mluvčí SH ČMS Foto: SH ČMS
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Basketbal ve ValašskémMeziříčí?
Chtělo by to už novou halu
MARTIN NĚMEC

ValašskéMeziříčí – Basket-
balisté KK ValašskéMeziříčí
prožili vynikající sezonu ve
druhé lize. Ta však zůstala
nedohraná. V cestě za po-
stupem do první ligy nestojí
proti svěřencům trenéra
Petra Nachtmanna nejen
současná epidemie korona-
viru, ale také absence nové
sportovní víceúčelové haly
ve ValašskémMeziříčí.
Druhá basketbalová liga

stihla sehrát jen základní
část. Na play – off již nedošlo.
„Vyhráli jsme 19 z 22 utkání.
Tím, žemáme velmi kvalitní
jak zkušenější hráče, tak
mladé kulky do 20 let,
kteří se zlepšují,
tak nám sezona
vyšla opravdu
parádně a byli
jsme v zá-
kladní části
nejlepší. I
když nám do
Korey odešel
nejlepší střelec
Janík a po návratu
šel na operaci kolena,
pod košem ho skvěle nahra-

dil Václavek. Základní osa
týmu Blažek, Stodůlka,
Denk, Kašpar, Kročil,
Jakel a Václavek
měla po celou
sezonu skvělou
formu. Jedinou
vadou na kráse
byl fakt, že
vzhledem k to-
mu, žemnoho
kluků studuje vy-
sokou školumimo

ValašskéMeziříčí, ne-
bylo tolik času na společné

tréninky v kompletním slo-
žení,“ vrací se k nedohrané,
ale úspěšné sezoně trenér KK
ValašskéMeziříčí Petr Na-
chtmann.
Sezona byla ukončena, ve-

dení České basketbalové fe-
derace nyní řeší formu po-
stupů a sestupů, i když ne-
byla sehrána vyřazovací část.
„My bychom první ligu na 99
procent nemohli hrát v naší
hale. Chybí tam lepší ozvu-
čení, více prostoru, podmín-
ky pro antidopinkovou kon-

trolu a tak dále. Proto čeká-
me, kdyměsto začne stavět
novou víceúčelovou spor-
tovní halu, kde bychom našli
zázemí a prostory pro tré-
ninkové jednotky a zápasy,“
přiznává Nachtmann.
Zastupitelstvo Valašského

Meziříčí dotaci na výstavbu
haly za 120miliónů schválilo,
ale všemusí posvětit zastu-
pitelstvo Zlínského kraje,
které se dosud kvůli epidemii
koronaviru nesešlo. „Nyní
čekáme, až pandemie povolí,
zda výstavba haly začne,
protože je docelamožné, že
Zlínský kraj přehodnotí pri-
ority a bude investovat pe-
níze do něčeho jiného,“ obá-
vá se Petr Nachtmann.
„My ale i tak do další sezo-

ny půjdeme s nejvyššími cíli
a stejně kvalitním kádrem
jako letos. Potřebovali
bychom ale trénovat třikrát
týdně, což je pro naše vyso-
koškoláky z Olomouce a Brna
problém na dojíždění. Třeba
se hale začne stavit a nám i
ještě o jeden stupínek
stoupnemotivace druhou li-
gu vyhrát,“ dodává trenér KK
ValašskéMeziříčí.

BASKETBALISTÉ ValašskéhoMeziříčí odehráli fantastickou sezo-
nu ve druhé lize, prohráli jen tři zápasy základní části. Foto: archiv klubu

MikulášMarkus,
slovenský důstojník,
který osvobozoval
v květnu 1945 Vsetín

M ikuláš Markus se narodil 27. června
1897 ve vesnici Málinec na střed-
ním Slovensku. Ve svých osmnácti
letech nastoupil na základní vo-

jenskou službu, absolvoval školu důstojníků
v záloze a pomaturitě odešel bojovat na frontu
první světové války v rámci Uherské armády.
Po skončení války plánoval Markus studia na
Vysoké škole lesnické. Jelikož semu ale nedo-
stávalo financí, stal se vojákem z povolání
v československé armádě. Sloužil u pěšího
pluku v Lučenci a poté vykonával službu v Jihla-
vě. V roce 1929 jej povýšili na kapitána.
Po vzniku Slovenského státu zůstal v jeho ar-

mádě a bojoval v rámci ní na východní frontě.
Zde dosáhl hodnosti plukovníka a převzal velení
nad první divizí. S ní se přesunul na jaře roku
1944 na východní Slovensko. Byl v kontaktu
s podplukovníkem JanemGolianem a podílel se
na přípravách Slovenského národního povstání.
Do něj se aktivně zapojil a velel svojí divizi

v boji proti Němcůmna východním Slovensku.
Se svými vojáky se na podzim stáhl na střední
Slovensko, kde po porážce SNP vedl boj v ho-
rách. Pobyt v horách u něj způsobil vážné zdra-
votní problémy, kvůli nimž se na začátku roku
1945 schovával ve Zvoleně až do příchodu osvo-
boditelských jednotek Rudé armády.

NásledněMarkuse 26. března 1945 přijali do
Československého armádního sboru působícího
v rámci Rudé armády. Právě zde se stal velitelem
4. československé brigády vytvořené ze sloven-
ských odvedenců. S brigádou se zúčastnil bojů
proti Němcůmna západním Slovensku.
Na začátku května brigáda překročila Váh a

přes Papajské sedlo se probila naMoravu jako
první československá jednotka. Svým průnikem
rozvrátila německou obranu Javorníku a 4.
května 1945 odpoledne osvobodila Vsetín, kde
přišla na pomoc partyzánům, kteří veměstě rá-
no zahájili povstání.
Ve Vsetíně se plukovníkuMarkusovi i jeho

vojákům dostalo srdečného přivítání. Díky
rychlému postupuMarkusovy 4. brigády přes
Javorníky a následné pomoci povstalcům, neu-
trpěl Vsetín na konci války velké lidské ztráty,
ani materiální škody.
Po skončení druhé světové války byl Markus

povýšen na brigádního generála. Poté převzal
velení VII. sboru v Trenčíně, kde dosáhl hod-
nosti divizního generála. Po únoru, v roce 1948
pak vstoupil do Komunistické strany, ale ná-
sledně byl stejně penzionovaný a začal pracovat
jako plánovač lesního závodu v LiptovskémMi-
kuláši. Generál Mikuláš Markus zemřel 31. ledna
1967 v Ružomberoku.
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